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drobnějších prací, které jsou spojené  
s každodenním životem našeho města. 
Je toho hodně v běhu a ještě víc prá-
ce máme před sebou, a to je vždy fajn, 
vědět, že vás toho ještě hodně čeká,  
a vidět, jak vám něco nového vzniká pod 
rukama.

Milí sousedé, přeji vám úspěšný návrat 
do běžného režimu poprázdninových 
dní. Užijte si zbytek léta tak, jak je vám 
to milé, a pokud to ještě počasí dovolí, 
nezapomeňte se zastavit na koupališti, 
které je připravené poskytnout vám pří-
jemné útočiště v horkých letních dnech.

Přeji vám krásný, příjemný a pohodo-
vý zbytek léta, a hlavně dětem úspěšný 
vstup do nového školního roku.

●  Markéta�Rydvalová,  
starostka města

Milí sousedé, Úva-
láci,
letošní léto nás 
obdarovalo nejen 
pořádnou dávkou 
slunce a teplých 
dní, ale i pár oprav-
du studenými dny 
a rány, kdy jsem 
při ranním vstává-
ní marně před tou 
šestkou, kterou 

ukazoval teploměr, hledala jedničku  
a při pohledu ven se mi zdálo, že i ta ješ-
tě zelená rajčata mají husí kůži. Někdo 
by řekl, „tento způsob léta zdá se mi po-
někud nešťastným“, pro někoho naopak 
„léto, jak má být“. Ať už byste řekli cokoli, 
doufám, že jste si to letošní léto, které tu 
s námi ještě pár dní určitě vydrží, užili na 
plné obrátky.

A i když počasí lákalo často k vodě, roz-
hodně jsme nezaháleli a snažili jsme 
se letních prázdnin využít pro realizaci 
projektů, které nám všem pomohou, 
abychom se v Úvalech cítili zase alespoň 
o kousek líp. Nejvíc se toho dělo okolo 
základní školy. Celkově rekonstruovaná 
budova A už čeká na své žáčky a pedago-
gy, přístřešek u školní jídelny už také fi-
nišuje. Díky participativnímu rozpočtu se 
podařilo opravit i cestu z náměstí okolo 
kostela k lávce tak, abyste se dostali bez 
bláta a kaluží až ke spodní budově školy 
nebo na ovál.

Do cíle se blíží také rekonstrukce naší 
hasičské zbrojnice, kterou budeme spo-
lečně se zástupci Středočeského kra-
je a našimi hasiči slavnostně otevírat  
10. října letošního roku. A to není to je-
diné, čeho se naši hasiči v letošním roce 
dočkají, podařilo se nám získat dotaci na 
hasičské zásahové obleky, které jsou ne-
zbytnou pomůckou při jejich práci a kte-
ré budou našim hasičům předány ještě 
během letošního podzimu.

I když zatím nejsou vidět nikde bagry, 
dále intenzivně pokračujeme na přípra-

vách projektu Svazkové školy, kde cílíme 
na její dokončení na prosinec roku 2027. 
A dále také pokračujeme v projektu pří-
stavby Mateřské školy Cukrovar, v rámci 
které připravujeme 2 třídy s kapacitou 
celkem 48 míst, které, pokud vše půjde 
podle plánu, bychom rádi otevřeli už pří-
ští rok, tedy v září 2024.

Zdárně také probíhá výstavba vodovod-
ního přivaděče, který by měl být hotov 
na jaře příštího roku a pro naše město 
a celý region znamená velmi význam-
nou investici do jednoho z nejvzácněj-
ších zdrojů našeho života a tím je voda. 
Tato investice Svazku obcí Úvalsko, jehož 
jsme členy, je z velké části financována  
z dotačních titulů MZe ČR a Středočeské-
ho kraje. Předpokládané náklady tohoto 
projektu jsou kalkulovány přes 100 mil. 
Kč, město se na jeho financování bude 
podílet částkou cca 12 mil. Kč.

Před očima roste také nové obchodní 
centrum Pražská, které směřuje ke své-
mu otevření na začátku prosince letoš-
ního roku.

Na základě informací od investora, kte-
rým je ŘSD se bohužel přes naši snahu 
vyřešit rekonstrukci křižovatky I/12 x 
II/101 během letních prázdnin, kdy je 
na našich silnicích slabší provoz, tato 
rekonstrukce přesouvá na podzim, kdy 
se všichni vrací zpět z dovolených a tím 
se také značně zahušťuje provoz na sil-
nicích. Prosíme vás tedy o trpělivost 
během doby rekonstrukce, o jejímž za-
hájení vás budeme včas informovat. Je 
třeba počítat s tím, že se dopravní situ-
ace během rekonstrukce v našem měs-
tě zkomplikuje, ale všichni věříme, že se 
ŘSD povede tuto křižovatku její úpravou 
zpřehlednit a dopomoci tomu, aby bylo 
toto místo bezpečnější, než je tomu do-
posud.

Během prázdnin jsme se věnovali také 
údržbě a obnově vodovodní a kanalizač-
ní sítě a následně také opravám komu-
nikací, údržbě zeleně a spoustě dalších 
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JEDNÁNÍ�ÚVALSKÝCH�ZASTUPITELŮ�DNE�
22.�6.�2023�A�3.�8.�2023
Čtvrté zasedání úvalských zastupitelů  
v roce 2023 se konalo v sále DPS ve čtvr-
tek 22. června. Nejprve složil zastupi-
telský slib pan zastupitel Ing. Jan Plašil, 
který nastoupil jako náhradník za paní 
Bínovou (za spolek PRO Úvaly – sdruže-
ní nezávislých kandidátů), která se své-
ho mandátu vzdala. Starostka na úvod 
seznámila přítomné s činností rady 
města za uplynulé období od poslední-
ho jednání zastupitelstva. Rada města 
řešila především zahájení realizace vo-
dovodního obchvatu Jiren, přerozdělení 
příspěvku a programových dotací orga-
nizacím v rámci města, přístřešek školní 
jídelny, stěhování ZUŠ do nových pro-
stor ve Smetanově ulici, budoucí přesu-
nutí městské knihovny.

Následně Mgr. Gloc seznámil přítomné 
se zápisem z jednání finančního výbo-
ru dne 12. 6. Finanční výbor se zabýval 
zprávou auditora o výsledku přezkou-
mání hospodaření města, závěrečným 
účtem města, účetní závěrkou města za 
rok 2022, dále návrhem rozpočtového 
opatření č. 2/23, projednáním návrhů 
bank na úvěr 110 mil. Kč na financování 
vodovodního přivaděče Jirny za Svazek 
obcí Úvalsko a možnosti refinancování 
stávajících nefixovaných úvěrů. 

Poté byla projednávána a schválena 
účetní závěrka města Úvaly za rok 2022, 
kterou předložil místostarosta Kimbem-
be. Následně byl schválen závěrečný 
účet města Úvaly za rok 2022 a zpráva 
auditora o výsledku hospodaření za 
rok 2022. Podstatou závěrečného účtu 
města je zhodnotit čerpání finančních 
prostředků na základě schváleného roz-
počtu a dalších následných rozpočto-
vých opatření schválených v roce 2022. 
Celkem bylo v loňském roce schváleno 
pět rozpočtových opatření, poslední  
5. rozpočtové opatření odpovídá sku-
tečnému čerpání v roce 2022. Celkové 
příjmy města dosáhly 207 968 692,44 Kč 
a výdaje 192 907 994,68 Kč. Zastupitelé 
schválili i návrh rozpočtového opatření 
č. 2/2023, které bylo navrženo na zá-
kladě požadavků jednotlivých odborů 
městského úřadu ve výši příjmy a výdaje 
262 059 406 Kč.

Zastupitelé dále projednávali možnost 
dalšího financování vodovodního ob-
chvatu Jiren do doby získání dotace. Sva-
zek obcí Úvalsko získal od Ministerstva 
zemědělství ČR dotaci ve výši 68 852 000 
Kč na akci „Vodovodní přiváděcí řad Jirny 
– PČS Fibichova“. Předpokládané nákla-

dy stavby jsou v tuto chvíli cca 101 mil. 
Kč. Stavba byla zahájena v květnu 2023, 
dotaci však bude možné čerpat až v roce 
2024. Obec Jirny změnila svůj přístup  
k původní dohodě z roku 2007. Bude 
nutné zajistit finanční tok výdajů a pří-
jmů tak, aby byly zajištěny finanční úhra-
dy jednotlivých faktur do doby získání 
dotace (předfinancování dotace), tedy  
k překlenutí financování bude využit 
úvěr, který bude poskytnut městu. Za-
stupitelé v této souvislosti souhlasili 
s uzavřením Smlouvy o spolupráci při 
financování stavby vodovodního při-
vaděče mezi Svazkem obcí Úvalsko  
a městem Úvaly. Tento podklad vyžadu-
je jak Ministerstvo zemědělství ČR, tak  
i současně banka pro budoucí zajiště-
ní financování. Podmínky financování  
a úvěrové možnosti budou řešeny na 
dalším zastupitelstvu.

Dále bylo schváleno rozdělení hospo-
dářských výsledků příspěvkových orga-
nizací zřizovaných městem Úvaly takto: 
Základní škola Úvaly – převod do fondu 
investic ve výši 248 983,18 Kč, Městský 
dům dětí a mládeže Úvaly – převod 
do fondu odměn ve výši 260 000 Kč  
a na fond investic ve výši 176 545,09 Kč  
a Mateřská škola Úvaly – převod do fon-
du investic ve výši 646 988,92 Kč.

Následně zastupitelé schválili rozdělení 
hospodářských výsledků příspěvkové 
organizace Technické služby města Úva-
ly – ponechat nerozdělený zůstatek na 
účtu „Výsledek hospodaření předcháze-
jících účetních období“. V roce 2023 bu-
dou investiční příspěvky od zřizovatele  
a splátky úvěrů evidovány na samostat-
ném bankovním účtu, což umožní jed-
noduchou kontrolu krytí fondu investic 
finančními prostředky.

Rovněž byl schválen návrh středně-
dobého rozpočtového výhledu Tech-
nických služeb města Úvaly na období 
2024–2028. Střednědobý rozpočtový 
výhled příspěvkových organizací je plán 
výnosů a nákladů nejméně na 2 roky. 
Obsahuje předpokládané náklady a vý-
nosy v jednotlivých letech. Příspěvko-
vé organizace hospodaří s peněžními 
prostředky získanými z vlastní činnosti  
a s peněžními prostředky přijatými z roz-
počtu svého zřizovatele. Dále hospodaří 
s prostředky svých fondů, s peněžními 
dary od fyzických a právnických osob, 
včetně dotací poskytnutých ze státního 
rozpočtu nebo EU.

Zastupitelé vzali na vědomí zápis z jed-
nání kontrolního výboru č. 2/2023 ze 
dne 10. 5. 2023 a kontrolní zprávy – 
zprávu kontrolního výboru o provede-
ní kontroly usnesení rady města za rok 
2020 a uložili starostce zvážit vhodná 
opatření k doplnění relevantních dat na 
webu u zveřejněných smluv. Další zprá-
vy kontrolního výboru se týkaly pro-
vedení vyřizování návrhů, připomínek 
a podnětů podaných zastupiteli nebo 
občany na VZZM v letech 2020 a 2021. 
Další kontrolní zpráva se týkala postu-
pu při přidělování a čerpání finančních 
prostředků přidělených sportovním  
a zájmovým organizacím v roce 2020 
a 2021.  Místostarosta Miloš Ulrich byl 
pověřen vytvořením jednotných šablon 
pro městem vypsané dotační programy. 
Poslední kontrolní zpráva se týkala plně-
ní usnesení zastupitelstva za rok 2021.

Následně místostarosta Ulrich za ne-
přítomnou paní Kameníkovou sezná-
mil zastupitele se zápisem č. 3/2023  
z jednání výboru pro investice, výstavbu  
a územní plánování ze dne 3. 4. 2023, 
kde byly mimo jiné diskutovány otáz-
ky prodejní a skladovací haly PROPEC, 
parkoviště P+R, terminálu na nádraží 
a aktuální stav vývoje developerského 
projektu na náměstí Svobody. Na dalším 
jednání výboru pro investice na konci 
dubna byla diskutována problematika 
dostavby stávající ZŠ, vodovodní ob-
chvat Jiren a vznikající OC Pražská.

Zastupitelé dále souhlasili s uzavřením 
plánovací smlouvy mezi městem Úvaly  
a společností Doypacky, s.r.o. Jedná se 
o stavební záměr výstavby haly na po-
zemku č. 3957/42 o velikosti 1662,5 m2 
(v jihovýchodní části města – na Hostí-
ně). Plánovací smlouvou společnost 
uhradí finanční příspěvek městu ve výši  
832 000 Kč za nebytový prostor. Zámě-
rem investora je zde postavit skladovací 
halu se showroomem a kanceláří firmy 
Doypacky, s.r.o. Dotazy zastupitelů smě-
řovaly na likvidaci dešťových vod a za-
kreslení lokality v katastru nemovitostí. 

Následovalo schválení Dodatku č. 3 plá-
novací smlouvy pro lokalitu „nám. Svo-
body“ mezi městem Úvaly a společností 
Náměstí svobody Úvaly, s.r.o. a společ-
ností Property Mall, a.s. Společnosti  
a město sjednaly zástavu nemovitos-
tí Smlouvou o zřízení zástavního práva 
k nemovitostem k plánovací smlouvě. 
Tímto smluvním dodatkem město Úva-
ly uděluje souhlas se zcizením těchto 
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uvedených pozemků, a to převodem  
z vedlejšího účastníka smlouvy (Proper-
ty Mall, a.s.) jako prodávajícího na žada-
tele (Náměstí svobody Úvaly, s.r.o.) jako 
kupujícího.

Dva materiály ve věci změny územního 
plánu ve zkráceném řízení byly po delší 
diskusi napříč zastupitelstvem staženy  
z jednání. 

Následovala série několika usnesení ve 
věci darovacích smluv a kupních smluv 
mezi městem Úvaly a soukromými vlast-
níky drobných pozemků (dárci) v katas-
tru města.

V posledním bodě jednání úvalští za-
stupitelé schválili aktualizovaný „Statut 
měsíčníku Život Úval“, včetně přílohy 
č.1 (Kodex dobrého měsíčního perio-
dika). Mimo jiné byly doplněny a upra-
veny některé pojmy, v seznamu rubrik 
byly doplněny možnosti rubriky sloučit 
či doplnit dle aktuální potřeby. Byly též 
upraveny podmínky bezplatné inzerce, 
požadavky pro přijímání příspěvků a in-
zerátů a ceník.

Zastupitelé také schválili uzavření pře-
vodní smlouvy ze smlouvy o změně 
sdružení na společnost, o společné in-
vestici do rekonstrukce budov formou 
zateplení a o uzavření budoucí doho-
dy o vzájemném vypořádání účastníků 
sdružení mezi městem Úvaly a Staveb-
ním bytovým družstvem Vesna Úvaly.

Připomínky ze strany veřejnosti se týka-
ly i otázky uzavření hřiště na Slovanech, 
kde budou realizována ochranná opat-
ření (síť) směřující k zamezení padání 
míčů na pozemky přilehlých nemovi-
tostí, další dotaz směřoval k havárii na 
ČOV a k nákladům na čištění toku Výmo-
ly od ulice Muchova k oblasti bývalého 
Hodovského mlýna a na preventivní 
opatření, aby se situace neopakovala. 
Připomínky se týkaly i participativního 
rozpočtu a projektu tzv. Hodovské láv-
ky poblíž ČOV, které vznesl pan Vosec-
ký. Paní Janurová, která se vyjádřila jako 
členka spolku Zachraňme koupaliště, se 
dotazovala na důvody vyřazení projektu 
Hodovské lávky ze seznamu projektů 
prvního participativního rozpočtu. 

Starostka pohovořila o genezi přípra-
vy projektu Hodovské lávky ve vztahu  
k předložené projektové dokumentaci 
a o chybějící kompletní sadě stanovi-
sek dotčených orgánů v rámci tohoto 
navrženého projektu a zejména o výši 
nabídkové ceny, která několikanásobně 
převyšovala možnost jednotlivého pro-
jektu v rámci participativního rozpočtu 
města. Starostka rovněž zmínila mož-

nost zařazení projektu Hodovské lávky 
do zásobníku investičních projektů měs-
ta pro realizaci v příštích letech. Dota-
zy zazněly i k problematice městského 
rozpočtu a dluhu, údržby zeleně, kterou 
má vykonávat developer v oblasti U Ho-
roušánek.

Připomínky a náměty ze strany zastu-
pitelů se týkaly projektu „Senior taxi“, 
řešení úbytku parkovacích míst na ná-
městí ve vztahu k možnostem v areálu 
v Riegrově ulici. Další připomínky se tý-
kaly možnosti využití dotací na rekon-
strukci bývalého hotelu Budka, který je 
ve vlastnictví města. Dotaz zazněl i na 
téma zápisu do mateřských škol.   

Následně se ve čtvrtek 3. srpna 2023 
konalo mimořádné jednání zastupitel-
stva. Hlavním důvodem svolání bylo ře-
šení problematiky financování investiční 
akce „Vodovodní obchvat Jiren“. Na pro-
gram se dostala i další témata. Jedním 
z nich byl i projekt bytů v areálu bývalé 
parketárny. Občané z této lokality vyja-
dřují nesouhlas s rekonstrukcí starého 
domu, který chtějí vlastníci přestavět na 
bytový dům. Město má s developerem 
uzavřenou plánovací smlouvu od počát-
ku celé rekonstrukce v areálu (objekt, 
kde sídlí společnost, je už hotov). Po 
místním šetření došlo k dohodě s in-
vestorem, že předloží upravenou studii 
projektu, který bude reflektovat usnese-
ní rady města týkající se rozsahu pláno-
vané rekonstrukce.

Zásadním bodem bylo schválení refi-
nancování dvou stávajících úvěrů měs-
ta. S ohledem na jednání o novém úvěru 

na vodovodní obchvat Jiren bylo navrže-
no i refinancování dvou starých úvěrů, 
a to z důvodu vyššího úroku, kterým 
jsou aktuálně úvěry zatíženy. Starostka 
vyjádřila poděkování členům finančního 
výboru, jejichž připomínky a podněty 
pomohly vedení města při vyjednává-
ní s jednotlivými bankovními subjekty  
o podmínkách poskytnutí úvěrů.

Poté došlo na schvalování úvěru ve výši 
100 mil. Kč na projekt Vodovodního ob-
chvatu Jiren. Svazek obcí Úvalsko požá-
dal o dotaci zhruba 10 mil. Kč Středo-
český kraj, její přidělení ještě není jisté, 
na dotaci od MZe ČR ve výši necelých  
70 mil. Kč už má Svazek v tuto chvíli pří-

slib, finanční prostředky z této dotace by 
měly přijít na účet Svazku během roku 
2024 a budou použity na mimořádné 
splátky zmiňovaného úvěru. V případě, 
že na účty Svazku dorazí všechny oče-
kávané dotace, zbývá Svazku obcí, který 
je vlastníkem budovaného vodovodního 
řadu, doplatit cca 23 mil. Kč, které bu-
dou dle podílů rozděleny mezi jednotli-
vé obce Svazku. 

V souvislosti s vodohospodářskými in-
vesticemi byla důležitým bodem schvá-
lení „Smlouva mezi Svazkem Úvalsko“  
a jednotlivými obcemi Úvaly, Jirny, Ho-
roušany o stavbě vodovodního obchva-
tu.  Změna územního plánu Úvaly č.13 
byla rovněž schválena.

 
●  Marek�Mahdal,� 

člen redakční rady Života Úval
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POZVÁNKAPOZVÁNKA

Pozvánka
na setkání s občany k seznámení se  
s projektem v lokalitě Zálesí, Úvaly   

(mezi ulicemi Jalovcová a Zálesí)

Vedení města Úvaly si vás dovoluje  
pozvat k seznámení se s návrhem  

výstavby rodinných domů v lokalitě  
Zálesí, Úvaly, mezi ulicemi Jalovcová  

a Zálesí.
Prezentaci pro vás připravila  

společnost VILAPARK ÚVALY, s.r.o.

Setkání se koná

ve středu 13. září 2023 od 18.00 hodin

v sále Domu s pečovatelskou službou, 
náměstí Svobody 1570, 250 82 Úvaly.

Město Úvaly

PROPOJ�VODOVODU� 
V�RADLICKÉ�ČTVRTI
Na začátku srpna došlo k předání staveniště pro plánovanou 
investiční stavbu města Úvaly „Propoj vodovodu v Radlic-
ké čtvrti“. Navržený vodovod propojí dva stávající vodovody  
v ul. U Přeložky (silnice I/12) a v ul. Kališnické. Tímto dojde ke 
zlepšení zásobení vodou v oblasti Radlická čtvrť. Celá oblast 
Radlické čtvrti je nyní zásobená společností VaK Beroun. 

Zhotovitelem je společnost PDV Stavby, s.r.o., Bezručova 607, 
552 03, Česká Skalice. Stavební práce budou probíhat cca  
2 měsíce.

●  MěÚ�Úvaly,� 
odbor investic a dopravy

       LEGENDA:
        ZÁJMOVÉ ÚZEMÍ

PRACOVNÍ�PRÁZDNINY�NA�ODBORU�ŽIVOTNÍHO�
PROSTŘEDÍ�A�ÚZEMNÍHO�ROZVOJE�
Pracovní prázdniny na odboru životního 
prostředí a územního rozvoje byly roz-
manité. Od sjezdu divokých koryt pláno-
vacích, kupních a darovacích smluv přes 
výlety napříč územním plánem Úvaly až 
po vysluněnou pravidelnou evidenci od-
padového hospodářství. 

Město Úvaly se snaží zmiňovanými 
smlouvami ladit, aby zastavování nových 
ploch bytovými domy ať už v Zálesí nebo 
nad koupalištěm, na Vinici, ale i rodinný-
mi domy soukromých osob bylo nejen  
v souladu s územním plánem a politikou 
rozvoje města, ale i v souladu s tech-
nickými možnostmi a kapacitami území  

a v neposlední řadě ruku v ruce i se so-
ciálními a společenskými možnostmi 
pro nové i stávající občany Úval. V Zálesí 
jsme konkrétně společnými silami s in-
vestorem doladili řešení odkanalizování 
celé budoucí lokality. Nad koupalištěm 
jsme opět společně s investorem a za 
spolupráce projektanta Středočeského 
kraje doladili dopravní propojení území 
a budoucího parkoviště P+R v bývalých 
uhelných skladech. Také díky ochotě  
a spolupráci se soukromými vlastníky 
pozemků se nám povedlo rozšířit ma-
jetek města v ulici Škvorecká, a tak lépe  
a efektivněji spravovat komunikaci. Děku-
jeme těmto vlastníkům za jejich vstřícný 

přístup a darování nebo prodej pozem-
ků městu. Majetek města se nám rozšířil  
i o jez u Kaberny, který město uznalo do 
svého vlastnictví. Město Úvaly spolupra-
cuje svými připomínkami a náměty také 
při rozšíření čerpací stanice pohonných 
hmot u hlavní silnice nebo se snaží pro 
občany Úval více zpřístupnit mobilní te-
lefonní a datové služby prostřednictvím 
vhodného umístění stožáru.

V územním plánu nyní zastupitelstvo 
města dne 3. 8. 2023 schválilo usnesením 
č. Z-76/2023 změnu číslo 13 územního 
plánu sídelního útvaru Úvaly, s účinností 
od 1. září 2023. To ovšem není žádné fi-
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nále, neboť již nyní připravujeme balíček 
pro změnu stávajícího územního plánu 
č. 14. Těmito změnami se město snaží 
vyjít vstříc nejen soukromým a právnic-
kým osobám, ale i vlastním potřebám 
při výstavbě objektů veřejného vybavení. 
Návrh nového územního plánu se v nej-
bližší budoucnosti prozatím projednávat 
nebude. 

Také neustálá a pravidelná evidence od-
padů je úmorná, ale i důležitá věc, díky 
které víme, jak občané nakládají se vším, 
co prošlo jejich rukama. Na odpadového 
Oskara už letos nedosáhneme a ani ne-
zazáříme v soutěži My třídíme nejlépe, 
kterou vyhlásila společnost EKOKOM.  Je 
to trošku škoda, protože benefity plynou-
cí z výher se promítají i ve službách pro 

nickými službami Úvaly však stále řešíme 
odstraňování černých skládek v podobě 
odložených elektrozařízení v lese.

Pozadu nezůstává ani městská zeleň, kte-
rá se díky těžké práci Technických služeb 
města Úvaly rozrůstá i v těchto parných 
letních dnech střídaných hojnými srážka-
mi. Některá zeleň horké letní dny nepře-
žila a jiná zase pod rukama vandalů, ale 
už nyní plánujeme podzimní náhradní 
výsadby stromů, které doplní aleje ovoc-
ných stromů k Horoušánkům u zasakova-
cího pásu, na Vinici a do Hodova.

Přejeme příjemné babí léto. 

●  Odbor�životního�prostředí� 
a�územního�rozvoje

občany. Dovolíme si vás proto požádat, 
aby skutečně vše, co držíte v ruce, neletě-
lo jen do směsného odpadu pod kuchyň-
skou linkou, ale s trochou přemýšlení  
i do nádob, které pak opět s trochou ten-
tokrát fyzické námahy donesete až k ba-
revnému kontejneru na ulici. 

Děkujeme všem, pro které je tato cesta 
již samozřejmostí, a věříme, že i ostatním 
to nebude za těžké se přidat. Díky. Na 
sběrném dvoře v Úvalech proběhla také 
kontrola, a to od společnosti Elektrowin, 
která zaznamenala pokles zpětného od-
běru elektrozařízení. Tak nezapomeňte 
prosím i zde, že vše, co se připojuje ja-
kýmkoliv způsobem do sítě, se při do-
sloužení odkládá do sběrného dvora,  
a to zcela zdarma. Ve spolupráci s Tech-
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VŠIMLI�JSME�SI,�ŽE�…
… tentokrát je rubrika poměrně roz-
sáhlá, byť byly prázdniny.

… 20. 7. na  fb města se píše – Ode 
dneška do příštího týdne bude dle po-
větrnostních podmínek probíhat po-
střik proti prorůstajícímu plevelu  
v komunikacích v oblasti mezi Pražskou  
a Jirenskou ulicí. V následujících týd-
nech bude docházet k mechanickému 
odstranění. Vaše TSMÚ. K tomu sděle-
ní se občané podivovali, že se mluvilo 
o tom, že od roku 2022 bude postřik 
zakázán a také, že se prováděl i v mís-
tech, kde nic nerostlo a chodník byl 
čistý, bez jediné rostlinky. Jak všichni 
vědí, postřik není prevence, ale ničí 
jen stávající plevel, tudíž město platilo 
za plochu a litry spotřebovaného pro-
středku …

… další zpráva  na webu města: „Pro-
běhne úplná uzavírka železničního 
přejezdu na silnici III/01214 v Úvalech 
v termínu 25. 7. 2023 od 21 hodin –  
5. 9. 2023 do 19 hodin z důvodu rekon-
strukce přejezdu. Provoz pěších bude 

krátké, stejně asi obyvatelé okolí trati 
museli být trpěliví. Práce na trati byly 
vidět i u „Kubínky“ a vlaky musely zpo-
malovat i ve dne. V polovině srpna byly 
vidět pokroky.

… na Vinici, kde byly krásné letní vý-
hledy, nebylo vše úplně v pořádku. 
Opět se našli tací, kterým je jedno, co 
jim od ruky odpadne, či kam jejich ag-

rese směřuje. Odpadky na místě rodin-
ného táboření na hřišti, které se stalo 
využívaným místem odpočinku na ces-

umožněn stávajícím podchodem. Ob-
jízdná trasa pro BUS a místní dopravu 
bude vedena ulicemi Smetanova – Má-
nesova – Na Spojce – Jiráskova – Bez-
ručova – náměstí Svobody – Wolkerova 
– Pražská a ulicí Jiráskova k nádraží. 

Později čteme: „Dovolujeme si vás in-
formovat, že v rámci stavby „Cyklická 
údržba trati v úseku Praha – Běchovice 
(mimo) – Poříčany (mimo)“ bude sdru-
žení firem STRABAG Rail a.s. a SWIE-
TELSKY Rail CZ s.r.o. provádět v termí-
nu 17. 7. – 3. 9. 2023 opravné práce na 
koridorové trati přiléhající k obci. Tyto 
práce budou za pomoci speciální že-
lezniční mechanizace provádět v době 
schválených nočních výluk na trati, 
a to v čase od 19:00 do 5:00… společ-
nost STRABAG Rail a.s.  se chce obyva-
telům obce tímto omluvit za dočasný 
diskomfort způsobený hlukem a nut-
ností pracoviště nasvítit.“

Je pravdou, že byla snaha minimalizo-
vat hluk, ale přidalo se k tomu houká-
ní projíždějících vlaků, i když také jen 
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tě po obzoru města, vůbec nezdobí, na-
opak láká přihodit si také kousek, co se 
nechce nosit s sebou domů. Svoji sílu 
asi zkoušel někdo na mladém strom-
ku třešně vysazené městem a také 
při sklizni třešní na cestě k rozhledně, 
tam to odnesla „jen“ vrcholová větev  
a ochrana kolem stromku, kterou pou-
žil kdosi jako žebřík k pár plodům. Prv-
ní zmíněný ulomený celý kmínek se už 
nevzpamatuje.

… častý výskyt nevhodných odpadů 
bývá stále zaznamenán u stanovišť 
kontejnerů na separovaný odpad. 
Snad nejhůře je u autobusové toč-
ny v Pařezině. Dojet tam s nábytkem  
a velkým odpadem, televizorem či au-
tosklem se dá snad i do sběrného dvo-
ra. Copak potřebujeme všude kamery?

… od počátku srpna byla zaznamená-
na činnost na dvorku u školní jídelny, 
rýsuje se přístřešek pro čekající žáky 
a také se dočkají příchozí k zadnímu 
traktu školy opravy svahu kolem kos-
tela ke hřišti a do zahrady základní 
školy. A vlastně už je cesta podél školy 
a kostela k mostku upravena. Je tím na-

… pěknou hračku, robota na sekání 
trávy dokonce v příkrém svahu na dál-
kové ovládání, bylo vidět v akci u ulice 
Na Spojce v rukou TSMÚ.

… počasí si s námi pěkně zahrávalo, po 
vedrech a velké návštěvnosti koupali-
ště nastaly hubené dny. Předtím však 
větrný náraz dokázal porazit starou 
vrbu u koupaliště, kde pochroumala 
auto a vynutila si zásah hasičů. Všichni 
očekávají, že druhá půlka srpna a po-
čátek září to vynahradí všem ctitelům 
plavání. Že se dočkala příroda pořád-
ného zalití a zazelenala se vyprahlá 
půda, tomu předcházela změna poča-
sí, která se hlásila druhým, v Úvalech 

plněn jeden z vítězných projektů parti-
cipativního rozpočtu?

… dochází také k opravě lávky přes 
Výmolu v Králičině na témže potoce, 
kde lávka u Hodova být opravena ne-
mohla.

… nastalo velké stěhování v Riegerově 
ulici. Nejdřív odbor investic a stavební 
úřad postihlo tak zvané „škatulata, hý-
bejte se“ a velký úklid, mají nyní nové 
podlahy a vůbec se jim vylepšilo pra-
covní prostředí. Řešeno bylo dvěma 
kontejnery na dvoře a  velmi zajímavé 
bylo pozorovat jejich opětné nakládání 
na korby náklaďáku s přívěsem. Umě-

lecké dílo. Z přízemí MěÚ se stěhovala 
Základní umělecká škola – pobočka 
Českého Brodu, a našla nové prostory 
v uvolněné budově ve Smetanově ulici. 
Odtud se počátkem prázdnin stěhova-
la soukromá škola Heuréka. Ta zase do 
vlastní zcela zrekonstruované budovy  
v ulici 5. května. Několik fotografií 
všechny pohyby dokumentují.
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zachyceným shelf cloudem, co přine-
sl bouřku a po super úplňku pěkně  
a dlouho pršelo. Také tráva na koupali-
šti je nádherně zelená.

… v největších vedrech byly možnosti 
osvěžení s točenou nebo kopečkovou 
zmrzlinou omezené, osvěžovny uza-
vřené kvůli dovoleným, ale město dost 
vylidněné. Niky v přísunu asi využil 
provozovatel poměrně vzdálené De-
ponie poblíž fotbalového hřiště a na fb 
a kde to šlo inzeroval točenou zmrz-
linu. Kolik zákazníků přilákal, nebylo 
předmětem zjišťování, ale ochutnávka 
se konala. Ceny i chutě žádoucí. Na fb 
skupina Slovany dokumentuje, že své 
návštěvníky zastrčený stánek nachází.

… co bude s rabátky se ptají chodci  
v Husově ulici poblíž lékárny, optiky  

a dalších objektů? Poničená zeleň jako-
by žalovala na plánovaná místa u par-
kování, na bezohlednost vystupujících, 
zbytečnost jejich založení či neudržení 
zasazených rostlin. Neuvažuje se o vy-
dláždění právě v nejzatíženějších mís-
tech?

… za celou proběhlou koupací se-
zonu se našlo dost stížností na špat-
nou komunikaci ohledně otevírání 
koupaliště a jeho časté uzavření, a tím  
i odrazování od větší návštěvnosti. Ti, 
kteří mají výhrady, se domnívají, že by 
mělo být otevřeno stále, včetně ob-
čerstvení s příchodem zvenku, aby se 
mohli občerstvit i projíždějící cyklisté, 
kteří by se možná i zastavili vykoupat 
a jet dál, kdyby měli spolehnutí na to, 
že nebude zavřeno. Namítají, že je tep-
lo, byť střídané slunce mračouny, ale 
zavřené brány je odrazují od dalšího 
rozhodnutí se na místo vrátit. Někteří 
marně hledají informace o otevření, fb 
nemaje, a nelíbí se čekání na 9. hodinu 
– bude nebude?

Ve dnech, kdy bylo otevřeno, naopak 
byly čistota vody a nádherná příroda 
velmi pochvalovány. A v půli srpna, byť 
mraky, tak plno.

… poslední záznam zklamání některých 
čtenářů ŽÚ se týká kvality fotografií, 
zejména těch malých, kde se jich snaží 
v reportáži zadat co nejvíce, přes sou-
hlas fotografovaných se na nich účast-
níci vůbec nepoznávají. Staří čtenáři 
ani přes brýle nerozeznávají své blízké.

●  Zaznamenala�Alena�Janurová

MUDr. Karásková

DOVOLENÁ
4. - 8.  září

27. září

29. září
Další informace na 

www.karaskova-uvaly.cz

ZMĚNA�OTEVÍRACÍ�DOBY� 
POŠTY�V�ÚVALECH
Vážení klienti České pošty,
informujeme vás, že od 1.9.2023 dojde na poště Úvaly k trvalé změně hodin pro 
veřejnost.

              Den v týdnu      Rozsah hodin pro veřejnost
              Pondělí       10:00 – 12:00            13:00 – 18:00
              Úterý       08:00 – 12:00            13:00 – 16:00
              Středa       10:00 – 12:00            13:00 – 18:00
              Čtvrtek       08:00 – 12:00            13:00 – 16:00
              Pátek       08:00 – 12:00            13:00 – 16:00
              Sobota, neděle      zavřeno

●  Děkujeme,�vaše�pošta
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ÚVALSKÉ�ZDRAVOTNICTVÍ�A�ZDRAVOTNICTVÍ�
VŮBEC
Na posledním 5. VZZM jsem vznesla 
za úvalské seniory, kteří mne oslovu-
jí, dotaz ohledně dostupnosti lékařů 
specialistů. Senioři se kvůli odmítání 
pro naplněné kapacity zdravotnických 
zařízení ptají na slibované rozšiřování 
úvalského zdravotnictví. Nejdříve byla 
snaha dostavbou polikliniky na Praž-
ské zvýšit dostupnost některých lékař-
ských oborů, pak byl počátkem jara 
představen projekt, o kterém již psal 
1. 7. 2022 bývalý starosta Petr Borecký. 
Zdravotnictví v zemi není úplně v ide-
álním stavu, chybí lékaři, zubaři, léky, 
o čemž jsme téměř denně informováni 
médii, tak text z loňska je nyní velmi 
aktuální:

„Úvaly se poslední roky rozvíjejí, stě-
hují se noví obyvatelé. Stěhují se sem 
proto, že zde nachází hezké město, 
blízkost Prahy a hezkou přírodu.

S růstem města však musí držet krok 
i rozvoj sociální infrastruktury. K té 
kromě školek, školy nebo dopravního 
terminálu patří i infrastruktura zdra-
votnická.

Proto již nějakou dobu řešíme mož-
nosti jejího vybudování a místo, kde 
by mohla být umístěna, protože zdra-
votnické zařízení generuje nemalou 
dopravu.

Za poslední rok jsme proto vedli po-
měrně intenzivní jednání s vlastníkem 

pozemků u bývalé Masny (pozemek 
mezi ulicemi Purkyňova a II/101 – Jiren-
ská) a soukromými investory o mož-
nosti vybudování zcela nového moder-
ního zdravotnického zařízení.

Jednání se ubírají příznivým směrem,  
a tak byla připravena základní studie 
na vytvoření zdravotnického centra, 
které by zahrnovalo ordinace praktic-
kých a dětských lékařů, jednodenní chi-
rurgii, rentgen, CT, psychiatrii, ale také 
třeba plastickou chirurgii, která dá ce-
lému projektu finanční stabilitu.

Součástí celého projektu musí být  
i řešení kvalitní architektury, veřejné-
ho prostoru nebo parkování, aby se  
v Úvalech neopakovala situace jako  
v Jirnech.

Předkládáme vám proto pro prvotní in-
formaci studii, jak by mohlo toto zdra-
votní centrum vypadat a kde by mohlo 
být umístěno. Celý projekt bude samo-
zřejmě ještě projednáván v dopravní 
komisi, v komisi pro výstavbu a čeká-
me i aktivní účast vás, občanů města … 
Pokud vše půjde hladce, mohly by se 
Úvaly moderního zdravotnického zaří-
zení dočkat do 3 let.“

V květnu 2023 byl na veřejném projed-
návání plánovaných projektů města 
znovu zmíněn projekt výstavby zdra-
votnického zařízení v rámci residenční-
ho bydlení u bývalé Masny. Občanům 

utkvěla v hlavě zejména plastická chi-
rurgie, proto asi ty časté dotazy zcela 
prozaické – bude v Úvalech rentgen, 
chirurgie, oční? Předpokládám, že po-
dobné dotazy na pediatra by se obje-
vily i u mladé generace očekávající pří-
růstky do rodiny.

Na tento dotaz se vyjádřila na VZZM 
starostka Markéta Rydvalová ujiště-
ním, že město hledá nadále řešení  
a projekt je aktuální. Nakonec ten, kdo 
má možnost sledovat jednání zastupi-
telů na YouTube, může si i zpětně od-
pověď poslechnout.

Druhý dotaz souvisel s prvním. Senioři 
se ptají, zda město při úvahách o zří-
zení služby „Senior taxi“, zastupitelé 
vědí, co od takové služby senioři nebo 
zdravotně postižení očekávají. Právě 
to souvisí s nedostupností odborných 
lékařů v nejbližším okolí města, a tedy 
i nemožností požádat v rámci smlouvy 
se sociální službou pečovatelky z DPS 
o dovoz kromě Jiren, Brodu, Klánovic, 
Újezda. Paní starostka odpověděla, že 
i na to zastupitelé myslí a snaží se najít 
řešení. Chápou potřeby našich starších 
obyvatel, kteří již nemohou vlastními 
silami, ani pomocí rodiny dosáhnout 
na služby lékařů, kteří ordinují třeba 
na druhém konci Prahy nebo ve vzdá-
lenějších městech.

●  Na�časté�dotazy�veřejnosti�se�snažila�
na�VZZM�získat�odpovědi�Alena�Janurová

MĚSTSKÁ�POLICIE�–�DEN�IZS
Dne 16. 6. 2023 proběhla v Úvalech na 
hřišti pod školou akce s názvem DEN 
IZS A TECHNIKY MĚSTA ÚVALY.

Zde jsme si dovolili představit složky 
IZS, se kterými se můžeme nejčastěji  

v Úvalech setkat, a také vybavení Tech-
nických služeb Úvaly. 

Městská policie zaměstnala děti do-
pravním hřištěm, kde musely složit 
menší znalostní test dopravních zna-

ček a následně jim byl vydán „řidičák“ 
a povolen vjezd. U stánku s vybavením 
strážníci trpělivě odpovídali na nekon-
čící proud otázek a nechyběl ani to-
lik dětmi oblíbený běh před radarem 
a měření rychlosti. Úvalští hasiči měli 
také napilno při řádné kontrole vyba-
vení všetečnou drobotinou. Ta si nene-
chala ujít ani kousek z vozového par-
ku a provedla u něj řádnou kontrolu 
všech vymožeností, které takové hasič-
ské auto nabízí. Děti si mohly zasoutě-
žit, které z nich se trefí proudem vody 
z hadice do okénka hořícího domu.

Dále pozvání přijali i zdravotníci.  Zá-
stupce firmy AED line CZ, s.r.o., který 
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představil přístroje AED, jimiž městská 
policie, hasiči a město Úvaly disponují. 
Vše dětem trpělivě ukazoval a vysvět-
loval ve spolupráci se školitelem první 
pomoci Petrem Kindlem. Oba si naše 
děti moc chválili a byli velmi příjemně 
překvapeni jejich schopnostmi a zá-
jmem. Dále zde byl k prohlédnutí sa-
nitní vůz firmy TRANSMED, s.r.o.

Policie České republiky dala dětem 
možnost si vyzkoušet brýle simulu-
jící opilost nebo neprůstřelné vesty. 
Účastníci mohli nahlédnout i do slu-
žebních vozů. Krásnou ukázkou poli-
cejní práce se nenechal zahanbit ani 
služební pes.

Všem, kteří se akce účastnili, ať už jako 
návštěvníci nebo složky reprezentující 
svou práci, moc děkujeme a těšíme se 
na setkání u dalšího ročníku.

●  Městská�policie�Úvaly

Na stanovišti BESIP bylo například do-
pravní kolo štěstí. 

Technické služby města Úvaly zde 
předváděly svou techniku, kterou vy-
užívají při každodenní práci ve městě. 
Děti si mohly z blízka prohlédnout je-
jich „kukačku“, vysokozdvižnou plošinu 
a další stroje, kterými jsou technické 
služby vybavené.

U stánku Ekonom také probíhala sou-
těž, kde se třídil odpad. 

K technickým službám se připojila i firma 
Ředitelství silnic a dálnic se svým vozem. 

Jednalo se ale o podstatně méně ri-
zikový zásah. Následujícího dne brzy 
ráno byl hlášen požár automobilu  
v Úvalech, ale na místo dříve dorazili 
profesionální hasiči z Českého Brodu.

Další výjezdy následovaly až v červnu. 
Nejprve byla ze dvou úvalská jednotka 
odvolána při cestě na ohlášené mís-
to, ale 19. června dorazila k požáru  
v rodinném domě v Újezdu nad Lesy. 
Jednalo se o méně závažný požár  
v kuchyni, ale i tak bylo třeba v dýcha-
cí technice pomocí termokamery pro-
zkoumat celý dům. 

21. června byli hasiči přivoláni k likvi-
daci olejové skvrny na hladině úvalské-
ho rybníka Fabrák, ale jednalo se jen  
o pyl a prach. Následujícího dne ráno 
už se vyjíždělo ke skutečné olejové 
skvrně, kterou za sebou zanechal au-
tobus v Kollárově ulici v Úvalech. 

2. července pomohli hasiči v Úvalech  
s transportem zraněného staršího 
muže do vozidla záchranné služby. 
Následujícího dne ráno vyjela úval-
ská jednotka do Škvorce, kde došlo  
k nehodě nákladního a osobního au-
tomobilu. Hasiči provedli protipožár-
ní opatření a další standardní práci 
při odstraňování dopravních nehod.  

5. července odpoledne úvalští hasiči 

V letním období od poloviny května 
byla jednotka Sboru dobrovolných ha-
sičů Úvaly přivolána operačním stře-
diskem k 26 událostem. V 5 případech 
však nedorazila na místo určení, neboť 
byla krátce po ohlášení nebo v průbě-
hu přesunu k místu zásahu odvolána. 
Ze zbývajícího počtu 21 výjezdů se  
v 7 případech jednalo o dopravní ne-
hody a ve stejném počtu o technickou 
pomoc. Požárů museli úvalští hasiči 
likvidovat 6 a v jednom případě vyjeli  
k neohlášenému pálení.

První výjezdový den v popisovaném 
období byl poněkud hektický. 17. květ-
na po půl osmé večer byla úvalská 
jednotka nejprve povolána k požáru 
do Sibřiny. Při cestě k místu byla ale 
odvolána, jelikož se jednalo o planý 
poplach. O necelých dvacet minut poz-
ději byl ohlášen další požár, tentokrát 
v Tehovci. Po příjezdu na místo byl 
zjištěn rozsáhlý požár skladu a pro-
dejny zahradní techniky a z Úval vy-
jela druhá cisterna. Likvidace požáru 
probíhala do hluboké noci, během níž  
5 úvalských hasičů s dýchací techni-
kou pomocí několika proudů bojovalo  
s plameny v rozpadající se budově. Po-
slední vyčerpaní hasiči se do Úval vrá-
tili před šestou hodinou ráno.

20. května v pozdním odpoledni opět 
hořela budova, tentokrát v Květnici. 

pro změnu použili motorovou pilu při 
odstranění padlé větve na komunikaci 
k úvalskému koupališti.

V noci 16. července se vydala starší 
úvalská Tatra 148 k požáru balíků slá-
my do Dobročovic a den poté se vyjíž-
dělo s mladší cisternou k likvidaci unik-
lé nafty na čerpací stanici v Úvalech. 

25. července úvalští hasiči zasahovali  
u dvou událostí. Nejprve ráno v dýcha-
cí technice při požáru nízké budovy 
občerstvení v Úvalech a podruhé od-
poledne na čerstvém vzduchu při do-
pravní nehodě tří osobních automobi-
lů v Českém Brodě.

Od konce července byla řada úvalských 
hasičů na tradičním dětském tábo-
ře ve Stříbrné Skalici, během kterého 
si operační středisko vyžádalo zásah 
sboru při třech událostech. Nejprve se  
30. července vyjíždělo k dopravní ne-
hodě osobního automobilu do Škvorce 
se zraněním dvou osob, které se při 
příjezdu hasičů nacházely mimo komu-
nikaci i mimo vozidlo. Do příjezdu vo-
zidel záchranné služby hasiči pečovali  
o posádku automobilu a zároveň za-
jistili automobil proti vzniku požáru.  

2. srpna zasahovali úvalští hasiči v Čes-
kém Brodě opět u dopravní nehody, 
která se opět neobešla bez zranění.  

HORKÉ�LÉTO�PRO�ÚVALSKÉ�HASIČE
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4. srpna se hasiči podíleli na pátrání 
po pohřešované osobě v Úvalech.

7. srpna odpoledne došlo v Jirnech  
k dopravní nehodě dvou osobních  
a jednoho nákladního automobilu. Na-
štěstí bez zranění. 

12. srpna se v Jirnech srazily další au-
tomobily, ale úvalští hasiči byli odvolá-
ni ještě před příjezdem na místo. Den 
poté dopoledne srazil osobní automo-
bil dítě v Úvalech. Záchranná služba 
dorazila na místo ještě před příjezdem 
hasičů.

14. a 15. srpna úvalští hasiči zasahova-
li jen v rámci Úval. Nejprve při odstra-
ňování provozních kapalin uniklých  
z osobního automobilu a poté při neo-
hlášeném pálení. 

Poslední výjezd se uskutečnil 17. 
srpna do Českého Brodu, kde došlo  
k dopravní nehodě dvou osobních au-
tomobilů se zraněním. Úvalští hasiči 
zajistili vozidla proti zahoření a řídili 
provoz na frekventované komunikaci.

●  �Za�JSDH�Úvaly�Milan�Bednář

    

ZPRÁVY�Z �MDDMZPRÁVY�Z �MDDM

LETNÍ�TÁBORY�V�MDDM�ÚVALY
I letošní prázdniny byly v Domečku ve 
znamení táborů. Děti si mohly užívat na 
příměstských táborech rozmanitého 
zaměření, například hudební, cyklo či 
elektro tábory. Výtvarné tábory zamíři-
ly do expozic Uměleckoprůmyslového 
muzea v Praze. Děti na sportovním tá-
boře vyzkoušely klokaní boty či vyrazily 
do haly zahrát si badminton. Účastníci 
turistických táborů zvládli mnoho výle-
tů, například Koněpruské jeskyně, Dino 

park či Zoo Zelčín. Všem zúčastněným, 
vedoucím, lektorům i dětem moc děku-
jeme za prima prázdninové dny.

Tradiční pobytový tábor se letos ode-
hrával v Říši draků. V rámci programu 

OPJAK za dětmi přijelo mobilní plane-
tárium. Na táboře jsme také přivítali 
přenosové vozidlo České televize. Děti 
si tak mohly vyzkoušet, jak se děla-
jí např. živé reportáže, komentované 
sportovní výstupy, moderování nebo 

jak funguje klíčovací pozadí. Zde je na 
místě poděkovat panu Janu Borovičko-
vi za vstřícné jednání při odjezdu na tá-
bor. A také poděkování Městské policii 
Úvaly za navedení autobusu při příjez-
du z tábora. Letos byla hlavní vedoucí 
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Barbora Stehlíková a právě jí patří vel-
ké díky za krásný a pohodový tábor. 
Na celkové podobě tábora se podíleli  
i další vedoucí a praktikanti, kterým 
taktéž děkujeme.

Kromě pobytového tábora ještě vy-
jeli naši tanečníci na soustředění do 
Louňovic pod Blaníkem. Děkujeme 
všem lektorům za dobře odvedenou 
práci při trénování s dětmi. A velké 
díky patří letošní hlavní vedoucí Kačce 
Krajíčkové, děkujeme!

●  Za�MDDM�Úvaly�Hana�Novosádová
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LÍSTKY�Z�KALENDÁŘE�KULTURNĚ� 
SPOLEČENSKÝCH�AKCÍ�MĚSTA
Kalendářní lístky se přes prázdniny moc 
netrhaly, okurková sezona, vlastní zába-
va i mimo město, které bylo dost vylid-
něné. Lístky tak leda padaly suchem ze 
stromů, pak se příroda vzpamatovala po 
dekádě dešťů, a právě v polovině srpna, 
dřív než Perseidy, se objevila na náměstí 
česká a úvalská hvězda a legenda – To-
máš Linka se skupinou Přímá linka. 
Návštěvníci si přišli na své.

Zpěvák a hráč na foukací harmoniku To-
máš Linka (1946) se pohybuje na českých 
a zahraničních countryových pódiích od 
roku 1969.

Kdo šel 11. 8. na jeho koncert, si jistě na 
google našel něco z biografie a tvorby le-
gendy a nebo ho zná po celou dobu jako 
pamětník.

vštěvnost, zejména rodin s malými dět-
mi, plavci ve velkém bazénu měli velkou 
šanci si řádně zaplavat. Podobně po uzá-
věrce ŽÚ se v sobotu 19.8. opakuje pro 
velký úspěch stejná, delší s hromadou 
pěny opět zprostředkovanou našimi ha-
siči.

Letní kino začalo koncem června filmem 
Princezna zakletá v čase 2 a do „65“ při-
šlo cca 30 návštěvníků, další informace 
o promítání na hřišti, kolik bylo návštěv-
níků, jestli se promítalo vždy atp., nemá-
me. Srpen do uzávěrky ŽÚ nekončí a po-
slední představení bude 31. 8. Mezitím i 
velký koncert Divokýho Billa, ale o tom 
příště.

●  Lístky�by�ráda�častěji�trhala� 
Alena�Janurová

Jeho nezaměnitelný hlas a excelentní hra 
na foukací harmoniku patří stále neod-
myslitelně k tomu nejlepšímu, co česká 
country music v současnosti představuje 
a nabízí.

„@min-width“ Tomáš Linka se naučil na 
foukací harmoniku hrát již v 10 letech. 
Ve svých 17 letech se stal baskytaristou 
plzeňské bigbeatové skupiny Merkur. 
Zlom v jeho hudební kariéře nastal v roce 
1968, kdy banjista Marko Čermák sháněl 
hráče na foukací harmoniku do své nově 
zakládané skupiny White Stars. Jedním  
z jeho spoluhráčů v této kapele byl v po-
čátku i Ivan Mládek. Postupem let prošel 
Tomáš Linka mnoha známými českými 
country kapelami: White Stars (1968–
1970), Greenhorns  (1970–1974), Fešá-
ci (1974–1983), Kanafas (1983–1986), 
Greenhorns (1986–1993), Fešáci (1993 
– dodnes), Cadillac (1994–1999), Přímá 
linka (1999 – dodnes.)

13. 8. také bylo možno utrhnout lístek z 
kalendáře od vody. Konečně bylo mož-
no na smaragdově zelené trávě nebesky 
modrého koupaliště v dětském brouzda-
lišti uspořádat dětmi oblíbenou pěno-
vou párty, kterou měli tentokrát v režii 
úvalští hasiči. Odpoledne byla velká ná-
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ŠKOLSTVÍŠKOLSTVÍ

te vracet i knihy zapůjčené prostřed-
nictvím meziknihovní výpůjční služby 
(MVS).

Ke knihám do knihoboxu není třeba 
přikládat čtenářský průkaz, vrácenou 
knihu dokážeme přiřadit k vašemu 
účtu i bez ní.

Vrácené knihy odčítáme z vašeho kon-
ta následující pracovní den, avšak 
výpůjční dobu u zbývajících nevráce-
ných dokumentů při tom automaticky 
neprodlužujeme. Takže pokud třeba 
před dovolenou vracíte část půjčených 
knih a zbylé si necháváte, nezapomeň-
te si je prodloužit zvlášť. Můžete telefo-
nicky, emailem, přes formulář na webu 
knihovny nebo prostřednictvím vašeho 
čtenářského konta. 

●  Knihovnice�MěK�Úvaly

NOVÁ�SLUŽBA�PRO�ČTENÁŘE
Milí čtenáři, máme knihobox! Stojí před 
knihovnou a od prvního dne provozu 
v něm při každém otevření najdeme 
další vrácené knížky. Máme z něj pro-
to velikou radost a věříme, že vy také. 
Vracet knížky do něj můžete kdykoli, je 
pro vás otevřený 24 hodin denně, 7 dní 
v týdnu. Pravidla používání knihoboxu 
najdete v plném znění na vývěsce na 
fasádě knihovny, na našem webu i na 
samotném knihoboxu. 

Tady jsou ta nejdůležitější:
Do knihoboxu patří jenom knihy vy-
půjčené u nás v knihovně a žádné 
jiné. 

Knihy je potřeba vkládat do knihoboxu 
jednotlivě a hřbetem napřed, jinak 
hrozí, že se poškodí. Z tohoto důvodu 
také není možné prostřednictvím kni-
hoboxu vracet časopisy a knihy ze 
série Kouzelné čtení. Osobně musí-

vrstev podlahy, oprava omítek, pod-
hledů, nátěry všech povrchů a prvků 
včetně nové výmalby stěn a další práce  
s tímto spojené. 

Dále byla provedena výměna oken, 
parapetů a vnitřních dveří. Samozřej-
mě byla také provedena oprava fasády 
tak, aby byl zachován původní vzhled 
a struktura historické budovy ZŠ Úvaly. 

OPRAVA�BUDOVY�ZÁKLADNÍ�ŠKOLY�V�ÚVALECH
Vážení rodiče a vážení občané Úval,
jak jste již byli informováni v Životě 
Úval, probíhá oprava historické budo-
vy Základní školy Úvaly. Stavební práce 
provádí společnost S-B, s.r.o., sídlem 
Husova 332, 264 01 Sedlčany. 

V současné době probíhají dokončova-
cí práce dle harmonogramu v budově 
ZŠ. Byly provedeny opravy nášlapných 

Stavební práce budou dokončeny dle 
smlouvy o dílo v září roku 2023.

Věříme, že tato realizace uvedeného 
projektu zajistí lepší prostředí ke vzdě-
lávání žáků a také komfortnější zázemí 
pro učitele naší základní školy. 

●  Odbor�investic�a�dopravy

    

CÍRKEVCÍRKEV

vycházce – v kráse rozkvetlých květin,  
na výletě, v poli zralého obilí, v horách 
či u moře. Díváme-li se pozorně, může-
me spatřit tvář našeho Tvůrce, který vše 
stvořil a daroval nám lidem s velkou lás-
kou a moudrostí. 

V této chvíli mě napadají slova Žalmu 
104: „Veleb má duše Hospodina! Všech-
no jsi učinil tak moudře…“ Nesmírné 
díky, Bože, za všechno…

●  Mgr.�Jitka�Pokorná,
farářka CČSH v Úvalech

BOŽÍ�PŘÍTOMNOST
Při jedné ranní vycházce po Úvalech mé 
kroky mířily na Vinici. Když vylezu naho-
ru, po několika metrech se musím zasta-
vit a rozhlédnout do kraje. Při pohledu na 
panorama si uvědomuji tu  krásu příro-
dy, stromy, keře, rostliny, kvítí, zralé žluté 
obilí, létající hmyz, ptačí cvrlikání,  čisté 
modré nebe … a vše je prozářeno slu-
nečním svitem. Prostě nádhera – tohle 
miluji. Říkám si: „Příbytek živého Boha  
a já jsem toho součástí.“ Ano, pociťuji 
Boží přítomnost.

Boha totiž nemusíme potkat jen v kos-
tele, ve sboru, v modlitebně nebo ve 
svém bližním. Boží krásu lze spatřit i při 
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zmizely a zůstaly ty, které se tam nachá-
zejí i dnes. Největší z nich je SLOUHA.  
V průběhu časů vytvořila lidská fantazie 
pověsti, z nichž nejznámější je o zkame-
nělém slouhovi:

Jednoho dne selka vyhnala slouhu s ov-
cemi na pastvu. Slouha se dlouho nevra-
cel. Selka vyběhla před statek, zda uslyší  
zvonit rolničky svého stáda a v rozčíle-
ní vykřikla: „Bodejž bys tam zkameněl!“ 
Když slouha viděl, že z ovcí se stávají ka-
meny, dal se na útěk. Stačil přeběhnout 
jen  skřivanské pole a zkameněl. Takto 
zde stojí dodnes.

Po připomenutí si zmíněné pověsti, 
SLOUHA dostal požehnání s prosbou, 
aby ho Bůh zachoval jako přírodní pa-
mátku pro další a další generace.

●  Mgr.�Jitka�Pokorná,
farářka CČSH v Úvalech

�Z�ÚVAL�NA�KLEPEC
Nedaleko Úval cca ve vzdálenosti 6 km  
a v blízkosti obce Přišimasy – Skřivany,  
nachází se KLEPEC, nádherné místo, les-
natý vrch, kam rádi chodí relaxovat  lidé 
nejen z okolí, malí, velcí, senioři i pejs-
kaři ... 

Na tomto krásném místě obklopeném 
přírodou, kam jsme se vydali, nachází se 
obrovský 8 m vysoký a přes 11 m dlou-
hý žulový velikán i s dalšími menšími  
rozsetými balvany. Největší  z nich nese 
název SLOUHA, snad proto, že svým tva-
rem připomíná shrbeného služebníka – 
pastýře.

Tento obr je zbytkem kdysi jednotného 
skalnatého masivu, který před miliony 
let zpočátku narušovala četná zemětře-
sení. V třetihorách docházelo k narušo-
vání skalnatého masivu zatékáním vody 
a ve čtvrtohorách voda odplavila odlo-
mené kusy do okolí. Některé kameny 
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se vše opozdilo kvůli prudkému dešti  
a holky najednou měly mokrou dráhu  
a to pro běh přes kladinu a odraz na 
překážku není úplně super. Nakonec se 
nám sečetlo 6 nejlepších časů a stačilo 
to na 8. místo. Pak se čekalo, až odběh-
nou muži štafety, zaprší, přežene se to  
a mohly běžet ženy. A opět 8. nejrych-
lější čas a průběžné 7. místo celkem. Ze 
stadionu se rychle ubytovat, navečeřet  

KRAJSKÉ�KOLO�V�POŽÁRNÍM�SPORTU�
Družstvo žen z Úval postoupilo z květ-
nového okresního kola na krajské kolo 
v požárním sportu, které se konalo 
18.–19. 6. ve Vlašimi. V sobotu ráno 
holky přijely, zúčastnily se slavnostního 
nástupu a prošly bez problému prezen-
cí. Pak fandily kamarádům z Tehovce,  
z našeho okresu a dalším spřáteleným 
družstvům. Disciplína 100 m s pře-
kážkami je čekala až po mužích, navíc 

a na chvilku za kulturou, koncert “našeho” 
Divokýho Billa jsme si nemohly nechat 
ujít! V neděli ráno už zase na slavnostním 
nástupu a hurá na královskou disciplínu- 
požární útoky. Tak tam se nám nevedlo, 
nebo jsme prostě byly pomalé, ale zase 
jsme na lepší než na 8. příčku nedosáh-
ly. A ostatní družstva se tak zamíchala, že 
nám nakonec připadla 9. pozice v kraji.

●  Alena�Tesařová,�SDH Úvaly

ze Zoo, na Madagaskaru se učili tančit,  
v Africe jsme zachraňovali nádrž s vodou, 
trochu jsme propadli hazardu v Monte 
Carlu (děti si za táborové peníze mohly 
koupit stírací losy), pak jsme také potka-
li cirkus a nakonec v něm chtěli zůstat. 

LETNÍ�HASIČSKÝ�TÁBOR�
V termínu 28. 7. – 6. 8. se konal již  
25. letní hasičský tábor ve Stříbrné Skali-
ci. V letošním roce „jsme šli s dobou” a in-
spirovali se moderní pohádkou – filmem 
Madagaskar. S Alexem a jeho kamarády 
jsme objeli skoro celý svět, utekli jsme 

Bylo to letos jako vždy nabité, celodenní 
výlet, spaní pod širákem, táborová trička, 
minikoně u nás na návštěvě, atd. Tábo-
rem děti provázeli Alex, Glorie, Melmen, 
Marty, král Jelimán a tučňáci v kostýmech  
a děj jsme doplňovali loutkovým diva-
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dlem. Nesmazatelnou stopu během 
letošního tábora určitě zanechal déšť- 
přeháňky, kterým jsme se dokázali při-
způsobit a nakonec vytrvalý déšť po celý 

poslední den, kdy jsme museli tradiční 
olympiádu a také pouť přesunout kom-
pletně pod střechu. Tábor začínal při-
pomínat rozbahněné pole, ale to už se 

naštěstí jelo domů. Bylo to náročné, ale 
snad je na co vzpomínat!

●  Alena�Tesařová,�SDH Úvaly

našeho kroužku, na jaře a na podzim 
soutěžíme, v zimě se vzděláváme a vý-
letíme. Děti vedou zkušení a vzdělaní 
vedoucí. Scházíme se každý pátek v 16- 
18 hodin v hasičské zbrojnici v Úvalech 

NÁBOR�NOVÝCH�ČLENŮ�
Kroužek mladých hasičů nabírá nové 
členy! Pro holky i kluky ve věku 6–18 
let máme připravený bohatý program 
po celý školní rok. Pokud počasí dovo-
lí, orientujeme se na sportovní stránku 

(Klánovická 918), po prázdninách začí-
náme již 1. září, ale nové děti přijímá-
me běžně po celý rok. Více informací 
na e-mailu mh.uvaly@gmail.com.

●  Alena�Tesařová,�SDH Úvaly

V�JÁMĚ�LVOVÉ�PO�DVACÁTÉ
O prázdninách bylo na školní zahradě 
chvíli hodně rušno. Do Úval opět přije-
la skupina amerických dobrovolníků. 
Společně s českým týmem se jí poda-
řilo nabitým programem zpříjemnit 
dětem první srpnový týden. Hudební, 
výtvarné a sportovní aktivity společ-
ně s biblickým příběhem o Danielovi 
nabídly dětem velký prostor k tréno-
vání angličtiny. Táborák, bojovka i ob-
líbené středeční vodní hry se vydařily, 
přestože počasí nebylo vždy slunečné.  
V pátek se s celým týmem mohli na zá-
věrečné rozlučce setkat také rodiče, vy-
zkoušet si některé aktivity a popovídat si 
s rodilými mluvčími. Děti si odnesly nejen 
spoustu zážitků, ale také vlastní výrobky. 
Moc děkujeme za podporu všem, kteří se 
dvacátého EC zúčastnili, pomáhali a při-
spěli k jeho konání. 

●  Za�celý�tým�Jana�Baumruková
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Tábor Vlčušky (15.–29. 7. 2023)

Již čtvrtým rokem se vlčata a světlušky, 
zkráceně vlčušky, vydaly na společný tá-
bor. I s vedoucími jich bylo celkem 54. Vše 
začalo společnou cestou autobusem od 
skautského areálu až do Zderadin, vesni-
ce poblíž města Kácov, odkud už se vydali 
všichni do tábořiště pěšky. 

Letos si děti ve věku 6–11 let užily celotá-
borovou hru (CTH) na téma Hobit, která 
byla inspirovaná knihou J. R. R. Tolkiena. 
Společně jsme tak putovali Roklinkou, 
Temným hvozdem nebo Mlžnými hora-

mi. Cestou jsme se setkali se skřety, enty 
i vrrky.  Kromě spousty legrace během 
CTH si děti vyzkoušely pomoc v kuchyni, 
noční hlídky, zajišťování dřeva do kuchyně 
a další tábornické činnosti. Někteří si spl-
nili nějakou skautskou výzvu: Tři kapky 
rosy (pro světlušky), Tři bílé tesáky (pro vl-
čata) nebo roverské zkoušky. Pro jiné byl 
tento tábor spojený s jejich slibem. 

Společně jsme stihli zažít zajímavé pro-
gramy, naučné i pro pobavení. Také jsme 
se vydali na jednodenní výlet, během kte-
rého roveři a rangers šli paralelně svůj 
vlastní. Tábor jsme si moc užili a stejně 
jako skauti a skautky se už těšíme na ten 
náš další. Velké díky patří všem dětem, 
rodičům a především vedoucím, kteří vě-

TÁBORY�ÚVALSKÝCH�SKAUTŮ�2023�
Tábor skautů a skautek  
(1.–15. 7. 2023)

Letošní skautské letní tábory započali 
svým dvoutýdenním turnusem jako prv-
ní skauti z oddílu Salamandr spolu se 
skautkami z oddílu Safira. Dohromady 
se nás na červencový tábor vydalo okolo 
šedesáti skautů. Děti ve věku 11 až 15 let 
za pomoci svých vedoucích si postavily  
a připravily své zázemí tradičně na louce 
u Zderadin v Posázaví. Zde jsme společ-
ně prožili dny plné programů, dobro-
družství a odvezli si tak mnoho nových 
zkušeností.

Tématem celotáborové hry byla kni-
ha Metro od Dimitrije A. Gluchoské-
ho, která nás uvedla v boj o přežití  
v postapokalyptickém světě zamořeném 
mutanty a radiací. Nakonec vše dobře 
dopadlo a my se vrátili zpět do naší úval-
ské základny. Mimoto jsme se všichni na-
učili řadu, nejen typicky skautských, uži-
tečných dovedností, jako třeba orientace 
podle mapy, základy první pomoci, vaře-
ní, bezpečnou přípravu dřeva na topení, 
ale i předávání a přijímání zpětné vazby. 
Budoucí vedoucí měli možnost nalézt  
a předvést své nadání pro přípravu pro-
gramů mladším skautům a skautkám. 
Těmi, již jako každý rok, všechny mile 
překvapili.

Během tábora jsme se také vydali na 
společný výlet do Kácova a po okolí, 
který se následně proměnil v celoden-
ní hru, kterou jsme si všichni užili. Po 
večerech nechyběly tradiční táborové 
ohně, na něž pagody byly připravo-
vány dětmi samotnými. Tím všechny 
přesvědčily o své schopnosti organizo-
vat sebe samotné a pracovat jako tým. 
Všichni se těšíme na dalších skvělých 
čtrnáct dní v přírodě příští léto, kte-
ré přinesou nová dobrodružství, výzvy  
a nezapomenutelné vzpomínky, stejně 
jako tábor letošní!

●  Ondřej�Lesák,�za oddíl Salamandr

novali táboru svůj čas a energii.

●  Kristýna�Štafenová�(Kitty),� 
vedoucí oddílu Safira

Tábor benjamínků  
(29. 7.–5. 8. 2023)

I v letošním roce zakončili letní skautské 
tábory ti nejmladší z úvalských skau-
tů – benjamínci. Přes dvacet dětí spolu 
se svými rodiči se týden chystalo na lov 
mamuta. Vyrobili jsme si oštěpy, učili 
jsme se rozpoznávat jedlé rostliny, cvičili 
jsme se v pohybu a plížení anebo malo-
vali nástěnné malby. Po večerech jsme si 
společně četli knihu Pračlovíčci: Hurá na 
mamuta! V mezičase jsme zkoušeli i jiné 
skautské dovednosti, jako je sekání se-
kerou, rozdělávání ohně nebo příprava 
vlastního jídla.

Nechyběl ani program pro dospělý do-
provod – rodiče měli šanci potkat se při 
noční hře s čarodějkou nebo si vyzkoušet 
spolupráci při cyklistickém závodu – ani 
tradiční celodenní výlet, tentokrát do Ká-
cova.

Ačkoliv nám letos počasí příliš nepřálo 
a nevyhnuly se nám ani různé nemo-
ci, tábor jsme si všichni moc užili. Naši 
lovci nakonec mamuta skutečně ulovi-
li, byla to mamutice, kterou jsme pří-
mo před nosem vyfoukli jinému kmeni,  
a po náročném lovu jsme si zaslouženě 
upekli maso a hermelíny na ohni. Všem 
moc chutnalo, není divu, že mamuti už 
vyhynuli.

Děkujeme všem benjamínkům i jejich ro-
dičům za skvěle strávený čas a budeme 
se těšit na viděnou v září!

●  Petra�Funioková�(Padáček),�
vedoucí oddílu benjamínků

Pokud vás zajímá, jak tábor vypadal  
a chcete nahlédnout do táborové galerie, 
najdete ji na adrese: www.skautiuvaly.cz/
fotogalerie.
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mít rozvrhy ze školy a mohli si rovnou zamluvoit ideální časy 
tréninků aikidó.

Starší zájemci (od 12 let výš) mohou rovnou dorazit na první 
tréninky (tedy ve středu 20. září nebo v neděli 24. září).

Pokud již teď víte, že byste měli zájem o cvičení v našem od-
díle, napište nám e-mail na info@aikido-uvaly.cz nebo nás 
kontaktujte přes formulář na našich stránkách.

●  Pavel�Skalický,�vedoucí Aikidó Úvaly 
(www.aikido-uvaly.cz)

ZAKONČENÍ�DEVÁTÉ�A�ZAHÁJENÍ�JUBILEJNÍ�
DESÁTÉ�AIKI-SEZONY�V�ÚVALECH
Jak jsme hlásili v minulém čísle, vyrazili jsme v červnu do 
Řečan nad Labem, kde se konala národní stáž Tomáše Ša-
lamouna (5. dan Aikikai). Tomáš opět nezklamal, zaměstnal 
nás fyzicky i duševně přemýšlením nad jeho chápáním aiki-
dó.

V sobotu večer proběhly jako obvykle zkoušky, kde jsme měli 
svá želízka v ohni. Terka úspěšně složila zkoušky na 6. kyu  
a Tonička s přehledem poskočila na 5. kyu. Oběma moc 
gratulujeme a dě-
kujeme za skvělou 
reprezentaci úval-
ského aikidó.

Školní rok (a s ním 
i aiki-sezona) skon-
čil, nás ale ještě 
čekala TOP akce – 
totiž týdenní Letní 
škola ČAA 2023 s 
pořadovým číslem 
28 pod vedením 
Daniela Vettera (7. 
dan Aikikai) ze Švý-
carska. Úvalští aikidisté se letos přihlásili k organizaci této 
akce, která se konala v Masarykově ZŠ v Praze 21 – Újezdě 
nad Lesy.

Z celé ČR se sjela dobrá stovka aikidistů, kteří v týdnu17.–23. 
července 2023 studovali techniky aikidó pod vedením Danie-
la Vettera, ale také členů Technické komise ČAA – konkrétně 
Elišky Svobodové (5. dan Aikikai), Tomáše Šalamouna (5. dan 
Aikikai), Aleše Hrušky (5. dan Aikikai) a Jaroslava Lubase (3. 
dan Aikikai). 

Kromě dospělých 
se do cvičení zapo-
jily i děti (jen z Úval 
jich bylo šest) a celý 
týden si pod taktov-
kou Marty, Aleše a 
dalších pomocníků 
báječně užily.

Tak velká akce se 
samozřejmě neo-
bejde bez zkoušek, 
které se konaly té-
měř každý den.

Samozřejmě i úvalští aikidisté šplhali po žebříčku vzhůru – 
Láďa s Jonášem poskočili na 6. kyu, Jára s Maťou mají nově  
4. kyu, Honza poskočil na 2. kyu a František může oblékat 
černý pásek a kalhoty po úspěšných zkouškách na 1. dan Ai-
kikai. Všem blahopřejeme a děkujeme.

Jubilejní desátou sezonu zahájíme jako obvykle v polovině 
září – konkrétně v neděli 17. září 2023. Děti do 12 let si mo-
hou vyzkoušet trénink a rodiče zjistit všechny potřebné in-
formace. V tuto dobu by již všichni potenciální zájemci měli 
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DEN S TENISEM
Přijďte si vyzkoušet tenis s trenérem!

Neděle 10. září 2023      13 – 15 hodin
Tenisové kurty v Úvalech Guth-Jarkovského 698

Tenisovou raketu vám zapůjčíme.
Nabídka platí pro malé i velké, pro děti od 4 let i dospělé.

Budeme se na vás těšit!

    

HISTORIEHISTORIE

OLEG�REIF�NEBYL�POUZE�HERCEM�MALÝCH�ROLÍ
Narodil se před  95 lety 20. září 1928  
v Úvalech. V dětství měla na něho kro-
mě rodičů největší výchovný vliv babič-
ka, která si přála, aby se stal knězem.  
V roce 1941 náhodně účinkoval ve filmu 
Preludium a to ho přivedlo k rozhodnu-
tí věnovat se filmu a divadlu. Od roku 
1943 působil v Dismanově rozhlasovém 
dětském souboru a od roku 1944 hrál 
chlapecké role ve filmech Kluci na řece, 
Alena nebo Červená ještěrka. Poté, co 
získal významnou roli Rudolfa v oce-
ňovaném filmu Siréna, se domníval, že 
ho čeká úspěšná herecká budoucnost. 
Avšak jako syn ruského emigranta, který 

podílel na pořadech Československé  
a České televize. Natočil pro ni více než 
50 hraných a dokumentárních filmů, kte-
rými vzdal hold významným osobnostem 
českého divadla, filmu a sportu. Napsal 
dva díly vzpomínkových knih Hvězdné 
střípky.

S úvalskou kulturní veřejností se Oleg 
Reif setkal na besedě 26. března 2011. 
Během večera vyprávěl nejen svůj životní 
příběh, ale také promítl dokument z roku 
1977 Poslední představení. Natočil ho 
těsně před uzavřením Národního divadla 
před dlouhodobou rekonstrukcí v době, 

utekl před bolševickou revolucí, nesměl 
hrát ve filmech hlavní a velké role. Mu-
sel přijmout pouze epizodní role, napří-
klad krejčího (Dařbuján a Pandrhola), 
harmonikáře (Černá sobota), lékárníka 
(Florián), družstevníka (Tři chlapi v cha-
lupě), inspicienta v divadle (Pane, vy 
jste vdova) a mnohé jiné. Širší herecké 
uplatnění nalezl na jevištích Realistic-
kého divadla, Divadla na Vinohradech, 
Rokoka nebo Divadla W+V. V roce 1956 
napsal dvě satirické hry s názvy Stalo se 
včera a Jak na ně, které sám inscenoval 
na divadelní scéně v Karlových Varech, 
kde deset let účinkoval. Významně se 



●  Vladislav�Procházka
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kdy končila jedna vynikající generace 
hereckých osobností, z nichž některé se 
znovuotevření divadla nedožily.

Druhé setkání s Olegem Reifem pro-
běhlo téhož roku 14. října. Při této 
příležitosti uvedl televizní dokument 
z roku 1972 Ať zní vítr stříbrný, který 
vytvořil na podporu herce Karla Hö-
gra, jenž směl od roku 1969 hrát pouze  
v divadle. Oleg Reif nepřijel sám, ale 
s režisérem Zdeňkem Troškou. Váž-
ně laděný dokument byl v druhé části 
večera vystřídán bezprostředním hu-

morným vyprávěním obou uměleckých 
osobností. Bylo to poslední setkání  
s Olegem Reifem. Deset dní poté zemřel 
po těžké nemoci ve věku 83 let.

O rok později, 9. listopadu 2012, se konal 
vzpomínkový večer, kterého se zúčast-
nili novinář a spisovatel Stanislav Motl, 
kameraman a fotograf Andrej Barla  
a ředitel Národního filmového archivu 
Vladimír Opěla. Na nádražní budově byla 
úvalskému rodákovi odhalena pamětní 
deska připomínající místo Reifova naro-
zení.

Opět zkouška paměti starousedlíků, mladí se mohou poučit, 
jak vypadalo náměstí. A možná rodiče či prarodiče si vzpo-
menou, ve kterém roce a co na obzoru města hořelo. Už 
tenkrát, ovšem ne hasiči, ale požárníci měli stále dost práce 
a držely se zejména požární hlídky na polích, kde zrálo obilí 
a byly žně.                                          

●  Na�odpovědi�se�těší� 
alena.janurova@centrum.cz�
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Petružálek a synové, s.r.o.
Odvoz stavebního odpadu, sutě, zeminy
Písky, štěrky, recyklát, tříděná zemina

Zemní a výkopové práce
Praha 9 – Běchovice / Český Brod 

mobil: 603 242 142 
info@sute-pisky.cz 
www.sute-pisky.cz

• SERVIS, REVIZE PLYNOVÝCH SPOTŘEBIČŮ
• REVIZE TLAKOVÝCH NÁDOB STABILNÍCH
• REALIZACE A KONTROLY SPALINOVÝCH 

CEST

ING. TOMÁŠ PINKAVA  – TEL: +420 608 153 818 

KOMINICTVÍ NĚMEC – čištění, revize, 
opravy. Telefon 775 132 921

    

OSOBNÍOSOBNÍ

    

INZERCEINZERCE

Vzhledem k tomu, že jsme měli letos do půli března v Úvalech nej-
starší obyvatelku ČR, sluší se zmínit i další významná životní jubi-
lea, respektive jen počty občanů, kteří se jich v minulém roce dožili. 

Právě pro účely zápisu do Kroniky města 2022 byl takový seznam 
vytvořen, ale bez povolení jednotlivých jubilantů a rodin nelze zve-
řejnit jejich jména.

Loni žilo ve městě 7 655 obyvatel a narodilo se 81 dětí a navždy nás 
opustilo 48 občanů.

Občanů starších 85 let jsme měli 145, z toho 90 a víceletých bylo  
v roce 2022 šedesát sedm. Stoletý byl jeden muž, ten se dočkal le-
tos 101 roků a byl navštíven starostkou Markétou Rydvalovou, ta-
jemnicí Janou Tesařovou a sociální referentkou Lucií Křivancovou. 
Našly velmi čilého úvalského občana. 

Dále dvě ženy ve věku 99 let. Ve všech ohledech vedou ženy. Jak se 
stále říká mezi starousedlíky, máme zázračnou vodu 
a vzduch.

●  Z�kronikářského�zápisu�vyjmula� 
kronikářka�Alena�Janurová

Oleg Reif v Úvalech  
26. 3. 2011

Děkuji obci baráčníků paní starostce Haně Černé za blahopřání 
k narozeninám.

Jitka Lulová



    

INZERCEINZERCE26� ŽIVOT ÚVAL 9/2023

POHŘEBNÍ SLUŽBA
Jan Žížala s.r.o.

Firma:
po – pá  7.30 – 15.30

282 01 Český Brod, Husovo nám. 16
321 662 488, 605 977 191,

773 782 479
e-mail: pohrebnictvi-zizala@seznam.cz

Pohřební ústav
Pavel Kos
602 221 511, 321 622 615

Český Brod  
Nám. Arnošta z Pardubic 1384
www.pohrebnisluzbykos.cz
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